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وزیــر ارتباطــات درباره نامــه منتشرشــده از ســوی دفتر 
رئیس جمهــور به وزارت ارتباطات مبنی بر لغو محدودیت های 
اینترنتــی گفت: نامه ای از طرف آقــای توانگر، نماینده مجلس 
داده شــده بود و اخلاق ایشــان اســت کــه نامه ها را منتشــر 
می کننــد، ما جواب نامه ایشــان را می دهیــم. اطلاعی از نامه 

دفتــر رئیس جمهور ندارم. مجتبی توانگر، رئیس کمیته اقتصاد 
دیجیتال مجلس، با انتشــار نامه ای از طرف دفتر رئیس جمهور 
به وزیــر ارتباطات مدعی درخواســت رئیس جمهــور مبنی بر 
بررسی «لزوم برگرداندن اینترنت به شرایط عادی و فراهم کردن 
دسترســی مردم به اینترنــت آزاد» در کارگروه اقتصاد دیجیتال 

شــده اســت. البته قبلا وزیر ارتباطات بارها گفتــه بود اعمال 
محدودیت ها در اینترنت، از سوی «نهادهای ذی صلاح» صورت 
گرفتــه و برطرف کردن آن در اختیار همین نهادهاســت. با این 
حال دفتر ریاست جمهوری بررســی این موضوع را به کارگروه 
اقتصاد دیجیتال در دولت ســپرده اســت و به نظر می رسد این 

کارگروه باید در این باره تصمیم گیری و نتیجه را اعلام کند.
دیروز نامه ای منتشــر شد که نشان از تلاش دولت برای رفع 
محدودیت ها داشــت. پیرو نامه ای کــه مجتبی توانگر، نماینده 
تهران در مجلس، دی ماه امســال به رئیس جمهور نوشــت و 
در آن درخواســت کرد شرایط اینترنت به حالت عادی بازگردد، 
اکنون نامه ای از غلامحســین اســماعیلی، رئیس دفتر ابراهیم 
رئیسی منتشر شده است که در آن از وزیر ارتباطات خواسته رفع 
محدودیت هــای اینترنتی در کارگروه اقتصاد دیجیتال بررســی 
شــود. در این نامه ذکر شــده اســت که نامه توانگــر و گزارش 
دفتــر رئیس جمهور درخصوص «لــزوم بازگرداندن اینترنت به 

شــرایط عادی و فراهم کردن دسترســی مردم به اینترنت آزاد» 
به استحضار زارع پور رســیده است و حسب نظر رئیس جمهور 
مقتضی اســت موضوع در کارگروه اقتصاد دیجیتال بررســی و 

پیگیری شده و نتیجه اعلام شود.
در حالی که محدودیت های اینترنتی به ماه ششــم وارد شده 
اســت، کاربران و کســب وکارهای زیادی از وضعیــت اینترنت 
رضایت ندارنــد. زارع پور پیش از این گفته بــود پیگیر رفع فیلتر 
برخی پلتفرم هاســت؛ اما اینســتاگرام و واتس اپ در میان آنها 
نخواهــد بود. حال به نظر می آید با انتشــار این نامه، رفع فیلتر 

این دو پلتفرم محبوب دور از انتظار به نظر نمی آید.

محمدحســن آصفری، نماینده مردم اراک، یکی از نمایندگانی بود که روز گذشــته با 
استناد به اصول مربوط به ایجاد و پی ریزی اقتصاد صحیح در قانون اساسی یعنی اصل 
ســوم، به مســئله گرانی اقلام ضروری به دولت انتقاد کرد و در اخطار قانون اساســی 
از معاون اول رئیس جمهور خواســت پاســخ گوی وضعیت اقتصادی کشور باشد. او در 
اخطار خود تأکید کرد: «موضوع گوشت و گرانی ها در کشور با مشکل جدی مواجه شده 
و در برخی از نقاط شــهر گوشت بالای ۵۰۰ هزار تومان و در برخی نقاط دیگر ۵۰۰ هزار 
تومان اســت؛ بنابراین لازم اســت در جلسه روز شــنبه مجلس آقای مخبر معاون اول 
رئیس جمهور حضور داشته باشد؛ چرا که او به عنوان فرمانده اقتصادی کشور باید عنوان 
کند چه تدبیری برای تأمین کالاهای اساســی شــب عید مردم خواهد داشت. فردا چه 
تضمینی وجود دارد که قیمت ها بیش ازاین نیز افزایش نداشــته باشد؟ این جلسه باید 
به صورت علنی برگزار شود تا مردم ببینند که مجلس نیز پیگیر دغدغه های آنهاست»؛ 
اما بالغ بر ۵۰ نماینده برخلاف آصفری، اعتقاد دارند که باید رئیس جمهور در این جلسه 
حضور داشته باشــد و توضیحاتی بدهد. به همین دلیل در نامه ای به رئیسی درخواست 

خود را رسما اعلام کردند.
انتقاد اهالی بهارستان به تیم اقتصادی دولت

ایــن آغاز ماجرای انتقــادات اقتصادی روز گذشــته مجلس بود و تعــداد زیادی از 
نماینــدگان از هر فرصتی برای بیان اعتراض خود به شــرایط اقتصادی بهره بردند و به 
صورت گســترده نطق ها و تذکرات خود را به ایــن موضوع اختصاص دادند. مثلا کمال 
حســین پور، نماینده اصولگرای پیرانشهر و سردشت، در نطق اعتراضی خود، به نداشتن 
فرهنگ عذرخواهی در میان مســئولان دولتی انتقاد کرد و به جای وزرای اقتصاد، جهاد 

کشاورزی و صمت بابت شرایط بد اقتصادی کشور از مردم عذرخواهی کرد.
کمــال حســین پور در نطق انتقادی خود گفت: «متأســفانه قیمت ارز ســر به فلک 
کشیده و سفره های کوچک مردم از همیشه کوچک تر شده؛ اما از بین مسئولان اقتصادی 
کشــور کسی نیست که پاســخ گوی این وضعیت آشفته و نابسامان باشــد، دریغ از یک 

معذرت خواهی، دریغ از یک حرکت مفید و سازنده و دریغ از یک استعفا».
نماینده مردم پیرانشهر و سردشت در مجلس ادامه داد: «دنیا را آب برده و مسئولان 
اقتصادی کشور را خواب. اگر به قبای مسئولان اقتصادی کشور برنمی خورد، می خواهم 
اینجا و در محضر ملت به جای آنها از این آشــفتگی بازار عذرخواهی کنم. من به عنوان 

نماینده مــردم به جای وزیر امور اقتصادی و دارایی از مردم نجیب کشــور عذرخواهی 
می کنم که فقــط نظاره گر افزایش افسارگســیخته قیمت ارز بــوده ام، من عذرخواهی 
می کنم که فکر می کردم میدان عمل و اقدام اقتصادی همان میدان توییت زدن و مطالب 
نظری و انتزاعی است. من به جای و به عنوان وزیر امور اقتصاد و دارایی از پیشگاه مردم 

عذرخواهی می کنم که مسئولیتی را پذیرفته ام که شایستگی آن را نداشتم».
او بیان کرد: «به جای وزیر صمت از پیشــگاه ملت شریف ایران عذرخواهی می کنم 
که هرجا کم آوردم تقصیر را به گردن وزارت جهاد کشــاورزی انداختم و به گزارش های 
اتوکشــیده زیرمجموعه دل خوش کرده ام و اگر انتقــادی از وضعیت، قیمت و کیفیت 
خودرو شد، کاملا حق به جانب این مسائل را به گردن نابسامانی های بازار ارز، تحریم های 
کشــور و سازمان بورس انداخته ام. به جای وزیر صمت از مردم عذرخواهی می کنم که 
اگر قیمت میلگرد ســر به فلک کشــیده به گردن وزارت نفت و قطع گاز انداخته ام. وزیر 

صمت نمود واقعی صرف کردن فعل ما نمی توانیم است».
ایــن نماینده همچنیــن گفت: «به جای وزیر جهاد کشــاورزی از مردم عزیز کشــور 
عذرخواهی می کنم که نتوانســتم در ثبات قیمت کالاهای اساســی کوچک ترین نقشی 
داشته باشــم، به عنوان وزیر جهاد کشاورزی خود را عامل بخشی از شرمندگی مردم در 

پیشگاه همسر و فرزندان می دانم و از این بابت عذرخواهم».
موسوی لارگانی: رئیسی قطار پیشرفت را در مسیر خطا هدایت می کند

ســیدناصر موســوی لارگانی، نماینده مردم فلاورجان، نیز در نطق میان دستور خود 
گفت: «جناب رئیس جمهور کنارگذاشــتن نیروهای متخصص و کاربلد، پایبندنبودن به 
قوانین و متأســفانه رفیق بازی و قبیله گرایی در برخی وزارتخانه ها و نهادهای اقتصادی 
باعث شــده تا اولین شرط لازم یعنی داشتن کابینه ای قدرتمند، متخصص و کاربلد برای 
عبور از شــرایط فعلی اقتصادی فراهم نباشد. با وجود آمارهایی که ظاهرا برای رضایت 
خاطر شــما یا موفق جلوه دادن کارنامه شان منتشر می شود، کارخانه چاپ اسکناس به 
علت بی انضباطی مالی و کسری بودجه با سرعت بالا فعال است و تورم در حال افزایش 

است».
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس تأکید کرد: «چنــد روز پیش مقام معظم رهبری 
به جد از مســئولان خواستند برای تورم که علاج پذیر هم هست، فکر اساسی شود. بنده 
در نطق هــای مختلف خدا را گواه گرفته و باز هم گواه می گیریم که هدفی جز موفقیت 

دولت آقای رئیســی و پیشرفت کشور نداشته و ندارم؛ اما آقای رئیسی شما راه را اشتباه 
می روید، قطار را در مســیر خطا هدایت می کنید. بــرادر عزیز به زبانی بگویم تورم با این 

دست فرمان علاج نخواهد شد، گفتاردرمانی فایده ای ندارد».
ابراهیمی: تیم اقتصادی دولت برنامه ای برای حل مشکلات معیشتی مردم ندارد

یحیی ابراهیمی، عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس نیز در نطق میان دستور 
خطاب به رئیس جمهور گفت: «آقای رئیس جمهور گرانی بیش از  اندازه اقلام و افزایش 
هزینه های خرید و هزینه  های درمانی و کوچک شدن سبد خانوارها؛ گرانی افسارگسیخته 
قیمت ارز، دلار، مســکن، خودرو و کالاهای اساسی که بیشتر مواقع از هیچ گونه قانونی 
تبعیت نمی کند، در قشــر مســتضعف و حقوق بگیر جامعه باعث پیامدهای اجتماعی 
جبران ناپذیر شــده است». نماینده مردم دلفان و سلســله در مجلس یازدهم در ادامه 
انتقادات خود خطاب به رئیس جمهور اظهار کرد: «بررســی ها نشــان می دهد استمرار 
این شــرایط می تواند پیامدهای اجتماعی نگران کننــده ای مانند ناآرامی های اجتماعی، 
افسردگی، طلاق، خودکشی، اعتیاد و ترک تحصیل دانش آموزان به همراه داشته باشد که 
برای جامعه بســیار خطرناک است؛ اما متأسفانه تیم اقتصادی شما هیچ گونه برنامه ای 

برای کنترل مشکلات مردم ندارد».
سلیمی: آقای رئیس جمهور قرار بود بیایید اوضاع مردم بهتر شود که نشد

اصغر ســلیمی، نماینده ســمیرم، دیگر نماینده ای بود که در تذکری شفاهی خطاب 
به رئیس جمهوری این طور گفت: «قرار بود شــما بیایید که اوضاع مردم بهتر شــود که 
نشــد. گفتید برای همه مشــکلات برنامه دارید و اختیارات کافی داشــته و هیچ مانعی 
ندارید. گفتید مشــکلات ســفره مردم کاری به تحریم ندارد. آقای رئیس جمهور دلار ۵۰ 
هزار تومان شــده و قیمت گوشت به ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان رسیده و از طرفی سکه ۳۰ 

میلیون تومان شده است».
او با بیان اینکه «این وضعیت مردم را نگران کرده اســت»، گفت: «اگر این وضعیت 
کاری به تحریم ندارد، پس چرا به این شکل است؟ قیمت پیاز نزدیک به ۳۰ هزار تومان 
شده است. قیمت پیاز اشک مردم را در آورده است. گفتید سفره مردم خالی نشود، اقلام 
ضروری از ســفره مردم پر کشیده است. ارزش پول ملی و قدرت خرید مردم نیز کاهش 

پیدا کرده است».
نماینده مردم ســمیرم در مجلس از رئیسی خواســت در ترکیب تیم اقتصادی خود 

تجدید نظر کند؛ چرا که اقتصاد با بشود و نشود درست نمی شود.
وحیدی: مگر با قهر کردن می شود مشکلات کشور را حل کرد؟

علاوه بر انتقادهای وســیع نمایندگان از تیم اقتصادی دولت و افزایش تند قیمت ارز 
و کالاهای اساســی، محمد وحیدی، عضو کمیسیون تلفیق از قهر دو روزه نماینده دولت 
در جلســات بررسی لایحه بودجه سال آینده در کمیســیون تلفیق بودجه خبر داد و در 
اخطار قانون اساســی خود گفت: «اخطار قانون اساسی من این است که روز گذشته در 
صحن مجلس جلسه ای به صورت غیر علنی برای بررسی وضعیت بازار ارز برگزار شد که 
تصمیمی برای حضور دولت یا اقتصاددان اصلی دولت نیز اتخاذ نشد و نمایندگان فقط 
با یکدیگر گفتار درمانی کردیم. مجددا امروز اعلام شــد که قرار است روز شنبه جلسه ای 
غیر علنی با حضور دولت برگزار شود؛ در این زمینه پیشنهاد من این است که اگر قرار است 
نماینده درباره مســائل اقتصادی و مهم کشور اظهار نظر کند، این جلسه حتما به صورت 

علنی برگزار شود».
نماینده بجنورد افزود: «امروز بانک مرکزی تصمیمی گرفته  و مشــاهده می کنیم که 
کانال نرخ ارز در بازار چه وضعیتی پیدا کرده است. اگر مجلس اجازه اظهار نظر نداشته 
باشد، وضعیتی مانند آنچه در کمیسیون تلفیق بودجه ایجاد شد، می شود. دولت با تأخیر 
۳۶ روزه لایحــه بودجه را تحویل مجلس می دهد و ما به صورت سه شــیفت با اعضای 

تلفیــق کار می کنیم و در دو روز آخر به دلیل طرح پیشــنهاد آقــای حاجی دلیگانی که 
پیشــنهادی قانونی و مبتنی بر نظر نماینده است، نماینده دولت دو روز قهر می کند و در 

جلسه حاضر نمی شود؛ مگر با قهر کردن می شود مشکلات کشور را حل کرد؟».
البته علی نیکزاد که ریاســت جلســه را در نبود قالیباف بر عهده داشــت، در پاسخ 
بــه تذکر وحیدی گفت که برای موضوع برگزاری علنی یا غیر علنی جلســه روز شــنبه 
بررســی لازم انجام خواهد شــد. نیکزاد همچنین درباره موضــوع قهر نماینده دولت و 
حضورنداشتن او در جلسه کمیسیون تلفیق نیز توضیح داد: «ترک دولت و حضور نداشتن 
نماینده دولت در جلسه کمیسیون تلفیق بودجه، مانع از رسیدگی و تصمیم گیری درباره 
لایحه دولت در این کمیســیون نیست. نمایندگان مجلس لایحه را در کمیسیون بررسی 
کردند و مصوبات کمیســیون تلفیق مجددا در صحن مجلس مطرح می شــود و دولت 

فرصت دفاع از خود را خواهد داشت».
پیشنهاد «دلخوش» برای استفاده از مبادله کالا به  کالا با کشورهای همسایه

اما نطق کاظم دلخوش، نماینده مردم صومعه ســرا در مجلس، جنسی متفاوت از 
انتقاد ســایر همکارانش داشت. او در پیشنهادی از دولت خواست تا در مبادلات تجاری 
با کشورهای همسایه و منطقه از مبادله کالا به کالا یا جایگزینی پول همان کشورها برای 

تجارت استفاده کند.
نماینده مردم صومعه ســرا در مجلس با اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب همواره 
در این زمینه تذکر داده اند که به دنبال پول منطقه باشید، عنوان کرد: «امروز دشمنان در 
تحریم نقطه ضعف را پیدا کرده که همان دلار و یورو است و روی آن با عناوین مختلف 
کار می کنند. اگر نمی توانید روی پول منطقه کار کنید؛ با روسیه مبادله کالا به کالا یا پولی 
با روبل آنها داشته باشید یا با هند و چین وارد مبادلات تجاری کالا به کالا شده یا با روپیه 

و یوان با آنها تجارت کنید که یک راهکار همین است».
بسطامی: قوای سه گانه برای رفع مشکلات اقتصادی بسیج شوند

علی اکبر بســطامی، نماینــده مردم ایلام در مجلس نیز در نطق خود ضمن تشــکر 
از قالیباف، هیئت رئیســه مجلس و نمایندگان مجلس برای پیگیری مســائل معیشتی 
مردم، اظهار کرد: «اما کاش به جای رأی استمزاجی جلسات سه شیفته هفته آینده، کل 
مســئولان را برای رفع مشکلات اقتصادی مردم بســیج می کردید. مسئولان کشور نباید 
فرافکنی کنند و همه ســه قوه باید در این ماراتن و پیچ ســخت نظام در کنار هم بتوانند 

مشکلات کنونی جامعه را حل کنند».
بســطامی بر خلاف سایر نمایندگان که صرفا به دولت نقد دارند، در خود انتقادی این 
بار انگشت اتهام را به سمت مجلس گرفت و اضافه کرد: «بهتر این بود که آقای قالیباف 
به بازار مکاره ارز، طلا و ســکه بیشتر ورود می کرد و به مشکل تراژدی غم انگیز مسکن، 
بی خانمان ها و آنهایی که از حاشیه نشینی به کپرنشینی سوق داده می شوند، بیشتر توجه 
می شد. امروز ناله محرومان بلند شده، بنابراین باید دست به دست یکدیگر داده و در کنار 
هم و با وحدت کلمه برای رفع مشکلات کنونی جامعه گام برداریم و بهتر این است که 

در روزهای آینده در کنار هم برای رفع این مهم تصمیمات لازم را اتخاذ کنیم».
صحبت ها و واکنش های این روزهای اهالی بهارســتان نشان می دهد احتمالا از این 
وضعیت نابسامان بازار و عدم نظارت بر دولت، به تنگ آمده اند و در این یک سال منتهی 
به پایان عمر مجلس یازدهم، با تشــدید نظارت بر عملکرد دولت، قصد سامان دادن به 
اوضاع ناخوشــایند اقتصادی را دارند. شاید به واسطه تشــدید نظارت ها تیم اقتصادی 
دولت متوجه شــوند دولت روحانی نزدیک به دو سال است که به اتمام رسیده و خود 
آنها ســکاندار مدیریت اجرائی کشور هستند و بیش از این نمی توانند قصور و کوتاهی ها 
را گردن دولت قبل یا کارشکنی دشمنان داخلی و خارجی بیندازند و باید حرکتی از خود 

نشان دهند.

 شرق: بــا توجه به اوج گیری تلاطم ها در سیاست خارجی ایران 
و بیم همســایگان از رادیکال شــدن فضای منطقــه، تحرکات 
دیپلماتیــک میانجیگرایانه ای برای تعدیل تنش ها در دســتور 
کار برخی کشــورها قرار دارد. در این میان، در روزهای اخیر دو 
کشور عراق و عمان مانند سابق کماکان به نقل و انتقال پیام ها 
و واســطه گری های دیپلماتیک ادامه می دهند. در این باره منابع 
خبری همچون العربی جدید اعلام کردند وساطت بغداد میان 
تهران و واشنگتن و همچنین میان ایران و عربستان از محورهای 
سفر سه شنبه شب امیرعبداللهیان به عراق بوده است. در تأیید 
این ادعای رسانه ای، دیروز (چهارشنبه) وزیر امور خارجه عراق 
در نشست خبری مشــترک با حسین امیر عبداللهیان عنوان کرد 
که طی ســفرش به واشــنگتن، درباره تحریم های آمریکا علیه 

ایران رایزنی کرده است.
از این رو، فؤاد حســین ســفر همتای ایرانی خود به عراق را 
بســیار مهــم توصیف کرد. در نشســت دیروز، رئیس دســتگاه 
دیپلماســی عراق، رســیدن تهران و واشــنگتن به تفاهم بر سر 
مسئله هســته ای را امری مهم دانست. البته در آن سو حسین 
امیرعبداللهیان لحن دیگری داشت و از فحوای کلامش می شد 
حدس زد کــه احیانا تلاش های عراق هم چنــدان کارگر نبوده 
است. وزیر امور خارجه ایران در نشست مشترک خود در بغداد 
علی رغــم آنکه عنوان کرد از دیپلماســی و گفت وگو در پرونده 
هســته ای و رســیدن به توافقی قوی و پایدار استقبال می کنیم، 
در عین حال تأکید کرد کــه اظهارات آمریکایی ها درباره پرونده 
هســته ای متناقض است و در صورت شکست مذاکرات، تهران 

آماده طرح جایگزین خواهد بود.
با این حال، آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا، سه شنبه 
(۲۱ فوریه) در نشســت خبری در یونان، تــوپ را در زمین ایران 
انداخت و گفت: «بر عهده تهران اســت که برای رســیدگی به 
چالش برنامه هسته اش تعامل کند». به گزارش رویترز، بلینکن 
با بیان اینکه «همچنان بر این باور هستیم که در خصوص برنامه 
هسته ای، مؤثرترین و پایدارترین راه برای رسیدگی به این چالش 

از طریق دیپلماســی اســت»، مدعی شــد: «اما در حال حاضر، 
آن تلاش هــا در اولویت نیســت؛ زیرا ایران به شــکلی معنادار 
مشــارکت ندارد». سکاندار سیاســت خارجی ایالات متحده در 
ادامه ادعاهایش در کنفرانســی خبری در جریان ســفر به آتن 
گفت: «اما در همیشــه به روی پیش رفتن دیپلماسی باز است. 
خیلی چیزها بســتگی به این دارد کــه ایران چه می گوید و چه 

می کند و آیا تعامل می کند یا خیر؟».
مسقط کماکان فعال

علاوه بر تکاپوهــای میانجیگرایانه عــراق، عمان هم دیگر 
کشوری است که همچنان وساطت دیپلماتیک را در دستور کار 
دارد. در تازه ترین خبر، حســین امیرعبداللهیان در جلســه خود 
با اعضای کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
یازدهم از ســفر قریب الوقوع پادشــاه عمان به ایران خبر داد. 
آن گونه که ابوالفضل عمویی، سخنگوی این کمیسیون (امنیت 
ملی و سیاست خارجی) در تشریح جلسه سه شنبه به رسانه ها 
گفته اســت، «پیرو سفر رئیسی به مسقط، از سلطان عمان برای 
ســفر به تهران دعوت شــده که در وقت مناسب انجام خواهد 
گرفت». اما علی علیزاده، دیگر عضو هیئت رئیســه کمیســیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس، برداشــت متفاوتی از 
عمویــی درباره ســفر هیثم بن طارق به تهــران دارد و آن را به 
مذاکرات هســته ای و احیای برجام مرتبــط می داند. چنان که 
علیزاده عنــوان کرد: «امیرعبداللهیان در جلســه سه شــنبه و 
دربــاره مذاکرات هســته ای گفت مقامات عمانــی اخیرا بارها 
تمایــل خود را برای ایفای نقش میانجیگری بین ایران و آمریکا 
برای به سرانجام رســاندن مذاکرات هسته ای بیان کرده اند. در 
همین راســتا، پادشاه این کشور اعلام کرده که در تلاش است تا 
بــا پیام هایی که میان مقامات ایــران و آمریکا تبادل می کند، در 

آینده ای نزدیک و با خبری خوش به ایران سفر کند».
هر چند این عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس یازدهم خبر خوش مربوط به ســفر ســلطان عمان را 
برجامی تلقی می کند، اما امیرعبداللهیان برداشت غیربرجامی 

دارد. وزیــر امور خارجه ایران در جلســه سه شــنبه مجلس از 
موضوعات انســانی و واسطه گری کشــورهای منطقه یاد کرده 
اســت. امیرعبداللهیان در ادامه تأکید کــرده که تهران آمادگی 
دارد در صورت تأمین خواســته های جمهوری اسلامی ایران و 
زندانی های ایرانی هم آماده بازگشــت به کشور شوند، موضوع 

را دنبال کند.
دیپلماسی دقیقه ۹۰

روز دوشــنبه هفته جاری بلومبرگ در گزارشــی مدعی شد 
بازرســان آژانس بین المللی انرژی اتمی در ایران هفته گذشته 
اورانیوم ۸۴ درصد غنی شده را شناسایی کرده اند. این خبرگزاری 
آمریکایــی در ادامه نوشــت: «آژانس در تلاش اســت توضیح 
دهد که چگونه اورانیوم غنی شــده ایران به خلوص ۸۴ درصد 
رســیده اســت». در ادامه رویترز در صفحــه توییترش مدعی 
شــد: «آژانس بین المللی انرژی اتمــی از گزارش های اخیر در 
رسانه ها درباره سطح غنی سازی اورانیوم در ایران باخبر است». 
اما دیده بان هســته ای ســازمان ملل در واکنش به این اخبار در 
توییتر خود نوشــت: «آژانس در حال گفت وگــو با ایران درباره 
نتایج فعالیت های راستی آزمایی اخیر در ایران است و اطلاعات 

مقتضی را به شورای حکام ارائه خواهد داد».
به دنبال مطرح شدن این ادعای بلومبرگ، بهروز کمالوندی، 
ســخنگوی  ســازمان انرژی اتمی ایران، بیان کرد: «وجود ذرات 
بــا غنای بالا در هــر یک از روندهای غنی ســازی امری طبیعی 
است. برای مثال در روند غنی سازی اورانیوم تا غنای ۲۰ درصد، 
اورانیوم ۴۷ درصد هم دیده می شــود و در روند تولید اورانیوم 
۶۰ درصد، اورانیوم با غنای بالاتر هم دیده می شــود». او با بیان 
اینکه این یک موضوع عادی اســت و ایران نیازی به پنهان کاری 
چنین موضوعی ندارد، گفــت: «حتی آژانس هم چنین موردی 

را گزارش نداده است».
سخنگوی سازمان انرژی اتمی خاطرنشان کرد: «ایران تاکنون 
به غنی سازی بالای ۶۰ درصد مبادرت نکرده است». کمالوندی 
انتشــار چنین اخباری را با اهداف سیاسی و سیاه نمایی دانست 

و گفــت: «آنچه آژانس با ایران مطــرح کرده، درباره وجود ذره 
(particale) از اورانیــوم بــا غنــای بالای ۶۰ درصــد در محل 
برداشــت محصول از طریق نمونه برداری های مرسوم و عادی 
اســت». او تأکید کرد: «آنچه در روند غنی ســازی حائز اهمیت 
است، محصول و تولید نهایی است که ایران تاکنون برای بالاتر 

از ۶۰ درصد اقدام نکرده است».
فارغ از توضیحات کمالوندی بسیاری از کارشناسان و ناظران 
معتقدند تــداوم اختلاف های پادمانی بیــن آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و ایران در آســتانه برگزاری نشست فصلی شورای 
حکام می تواند وضعیت ســخت تری را رقم بزند. در این میان، 
ســناریوهای متعددی از فعال شدن مکانیســم ماشه تا ارجاع 
پرونده به شــورای امنیت و همچنین صدور قطع نامه الزام آور 
علیه ایران مطرح اســت که ادعای تازه بلومبرگ مبنی بر کشف 
اورانیــوم ۸۴ درصــد، فضای چنیــن ادعاهایــی را گرم تر کرده 
است. به همین دلیل در واپســین روزهای ماه فوریه و ورود به 
ماه مارس، ایران بــا برخی اقدامات و در پیش گرفتن سیاســت 
همکاری سعی دارد با دیپلماسی دقیقه ۹۰ مانع از شکل گیری 

چنین ادعاها و تقابل هایی شود.
در این باره وزیر امور خارجه در نشســت خبری مشترک دیروز 
(چهارشــنبه) خود با فؤاد حســین، با بیان اینکه هیئت آژانس 
به زودی به تهران ســفر خواهد کرد، گفت: «امیدواریم گروسی 
با نگاه فنی و به دور از هیجانات سیاســی نسبت به حل وفصل 
موضوعات با همکاران ما در سازمان انرژی اتمی به جمع بندی 
و توافق برســد». امیرعبداللهیان تأکید کــرد: «ایران هیچ گاه به 

دنبال دستیابی به سلاح هسته ای و بمب اتمی نبوده و نخواهد 
بود و فتــوای مقام معظم رهبــری، امام خامنــه ای نیز بر این 

موضوع تأکید دارد».
در عین حال، محمد اســلامی صبح روز گذشته (چهارشنبه) 
در حاشــیه جلســه هیئت دولت با بیان اینکه ما در چارچوب 
پادمــان روابط مــان با آژانــس برقرار اســت، دربــاره مطالب 
مطرح شــده از ســوی برخی از بازرســان آژانس درباره میزان 
غنی ســازی صورت گرفته در ایران و انتشــار این ادعا از ســوی 
رســانه بلومبرگ گفت: «درباره این موضوع که یکی از بازرسان 
آژانس مطرح کرده بود، مســئولان آژانس در تهران هســتند و 
از دیروز (سه شــنبه) در حال مذاکره، بازدید و بازرســی هستند 
تا ابهاماتی که بر اســاس برداشــت ناصواب یک بازرس ایجاد 
شــده بود، برطرف شــود. این ابهامات در حال برطرف شــدن و 

رفع و رجوع است».
وی با بیان اینکه ما به تعامل و همکاری های خود با آژانس 
بین المللــی انرژی اتمــی ادامه می دهیم، گفــت: «همواره به 
این موضــوع توجه داریم که از تولید ابهــام جدیدی در فرایند 
همکاری مان با آژانس جلوگیری شود و همواره از این موضوع 
جلوگیری می کنیم». این مقام مســئول در سازمان انرژی اتمی 
عنوان کرد: «اینکه یک جریان پرفشار سیاسی به دنبال این است 
که تعهدات برجامــی به صورت یک طرفه انجام شــود و آنها 
خود به تعهدات شــان در این توافق عمــل نکنند، یک موضوع 
کاملا غیرقابل قبول است. ما فشــارهای سیاسی، جوسازی ها و 

مسئله آفرینی ها را بر نمی تابیم ».

نگاهی به شدت گرفتن وساطت بازیگران منطقه ای برای تعدیل مناسبات برجامی؛ آیا پرچم های سفید دیپلماسی بالا می رود؟

میدان داری میانجی ها
پادشاه عمان اعلام کرده در تلاش است در آینده ای نزدیک و با  خبری خوش به ایران سفر کند 
مسئولان آژانس در تهران هستند و ابهامات در حال برطرف شدن و رفع و رجوع است

گزارش «شرق» از روز متفاوت بهارستان
گرانی و تورم داد نمایندگان را درآورد

معصومه معظمی: ســیر صعودی قیمت ارز و گرانی برخی کالاهای اساسی، صدای خانه ملتی ها را هم درآورده است. این بار شرایط سخت معیشت 
مردم، به قدری ســنگین است که آنها را مجبور به واکنش اعتراضی کرده اســت. به نحوی که روز گذشته اکثر نطق های اضطراری و تذکرات شفاهی 
نمایندگان معطوف به اعتراض و انتقاد به دولت در قبال گرانی های اخیر بود. نمایندگان مجلس ضمن تذکرات گســترده و مختلف خواستار برگزاری 
نشســت مشترک با تیم اقتصادی دولت با فوریت و به صورت علنی شــدند. البته با وجودی که طبق اعلام قبلی رئیس مجلس قرار بود، روز گذشته 
جلســه ای مشترک با حضور مخبر معاون اول رئیس جمهور، خاندوزی، وزیر اقتصاد و فرزین، رئیس کل بانک مرکزی، برای بررسی علل نوسانات بازار 
ارز از جمله افزایش نرخ دلار داشــته باشند؛ اما این جلسه به صبح روز شنبه موکول شد؛ چرا که به دلیل تشکیل جلسه هیئت دولت در روز چهارشنبه 
مخبر امکان حضور در این جلســه را نداشت و پدر همسر فرزین، رئیس بانک مرکزی هم فوت کرد و حضورش در این جلسه منتفی شد. به همین دلیل 

جلسه به صبح روز شنبه موکول شد تا مجلسی ها قبل از ورود به دستور کار صحن، به صورت غیرعلنی توضیحات دولت را در این باره بشنوند.

ماجرای دستور رئیسی برای رفع فیلترینگ و بی خبری وزیر ارتباطات


